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روزنه خبر

 نیمی از آمار مرگ و میر کرونایی 
مربوط به تهران است

ایلنا:  «رضــا کرمی محمدی» رئیس ســازمان  �
پیشگری و مدیریت بحران شهر تهران در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنــا درباره وضعیت شــیوع کرونا در 
تهران و شرایط این روزهای بهشت زهرا(س) گفت: 
از آمار روزانه کرونای کشور، حدود نصف آن مربوط 
به تهران اســت و میزان فوتی ها برای بهشت زهرا 
بسیار زیاد است. اگرچه بهشت زهرا خود در مدتی 
که از شیوع کرونا می گذرد، بسیار آماده تر شده است 
و تمهیــدات لازم را تــدارک دیده اما فشــار زیادی 
روی پرسنل آن وجود دارد. کرمی محمدی با تأکید 
بر اینکه فشــار روی مدیران و پرســنل بهشت زهرا 
بســیار زیاد است، گفت: اگر این آمار همچنان رو به 
افزایش باشد، ممکن است گرفتاری و مشکلاتی را 
برای بهشت زهرا در پی داشته باشد. رئیس سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران درباره شرایط 
کرونایی تهران گفت: همان طور که آقای دکتر زالی 
اعلام کرد در شــرایط بحرانی به سر می بریم و نرخ 
گســترش کرونا بســیار بالاســت و به نظر می رسد 
واکسیناسیون باید با سرعت بیشتری پیش برود. او 
درباره استفاده از سوله های مدیریت بحران اظهار 
کرد: همــه پایگاه های مدیریت بحران در ســطح 
شهر آماده کمک رســانی به وزارت بهداشت است 
کــه در حال حاضر ۲۵ پایــگاه مدیریت بحران برای 
واکسیناسیون استفاده می شــود و یکی از پایگاه ها 
به عنوان نقاهتگاه و برای دریافت داروی رمدسیویر 
بیماران ســرپایی با ظرفیت روزانــه ۷۰ نفر در حال 
اســتفاده اســت. این روش برای اولین بــار در حال 
انجام است و اگر نتایج آن قابل قبول باشد، احتمالا 
وزارت بهداشت پایگاه های دیگری را نیز درخواست 
خواهــد کرد که تبعا برای خدمت رســانی بهتر به 
شــهروندان این پایگاه ها به همین منظور اختصاص 
خواهــد یافت. او اضافه کرد: وزارت بهداشــت در 
تهران با سه دانشگاه تهران، شهید بهشتی و ایران 
مشغول به کار است و هرجا این عزیزان درخواستی 
داشته باشند با آنها همکاری می کنیم. علاوه بر این 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران تهران با سازمان 
اورژانــس نیــز در ارتباط اســت و هم اکنون چهار 
پایگاه را نیــز برای انجام واکسیناســیون در اختیار 
اورژانس تهران قرار داده است که البته این امر نیز 
با هماهنگی با دانشگاه های ذکرشده صورت گرفته 
اســت. کرمی محمدی در پاســخ به سؤال دیگری 
مبنی بر اینکه با توجه به شــیوع گونه جهش یافته 
دلتا استفاده از مترو و اتوبوس درصد ابتلا را چقدر 
بالا می برد؟ گفت: هنــوز مطالعه دقیقی روی این 
مسئله نشده است. یکی از دانشگاه ها در حال انجام 
مطالعه ای در این زمینه اســت امــا طبیعتا وقتی 
مردم در فضای سربســته با تراکم بالا کنار همدیگر 
قرار می گیرند، احتمال ابتلا زیاد است. ناگفته نماند 
که در حال حاضر متأســفانه در خیلــی از جاها این 
تجمعات وجود دارد و شهر تقریبا در شرایط عادی 

به فعالیت خود ادامه می دهد.

محدودیت های تردد کامیون در 
ایام محرم اعلام شد

شــرق:  رئیــس پلیــس راهــور تهــران بزرگ،  �
محدودیت هــای تــردد کامیــون در ایــام محرم را 
اعلام کرد. محمد حسین حمیدی ضمن تسلیت به 
مناســبت فرارســیدن ایام محرم، گفت: با توجه به 
آغاز ایام شــهادت حضرت اباعبداالله الحسین (ع) 
یاران باوفایش و آغاز مراسم سوگواری آن حضرت، 
به منظور ایمنی تردد شهروندان و عزاداران حسینی 
طــرح محدودیت تردد کامیون ها بر همین اســاس 
اعــلام می شــود. وی ادامه داد: عبور و مــرور انواع 
کامیون ها در سطح شــهر که تا پیش از این در طول 
روز ممنوع بود همچنان به قوت خود باقی اســت 
و ادامــه دارد. علاوه بر آن ســاعات تردد که قبل از 
شــروع ماه محرم از ســاعت ۲۲:۰۰ تا ۰۵:۰۰ صبح 
بود در دهه اول محرم، به ساعت ۲۴:۰۰ الی ۰۶:۳۰ 
صبــح تغییر پیدا کــرده و راننــدگان کامیون ها باید 
با توجه به ســاعات جدید اقــدام به تردد کنند. وی 
بیــان کرد: این محدودیت با توجه به تردد عزاداران 
حسینی و ادامه مراســم های آیینی محرم تصویب 
و مقرر شــده اســت که از تردد کامیون هــا در غیر 
این ساعات در شــهر تهران جلوگیری به عمل آید. 
بر همین اســاس پلیس راهور تهران بزرگ موظف 
شــده است در ایام ذکرشده از ورود این خودروهای 

سنگین به شهر و تردد آنها جلوگیری کند.

کاهش دمای تهران از امروز
ایســنا: بر اســاس اعلام اداره کل هواشناسی  �

اســتان تهران آسمان اســتان تهران در چهار روز 
آینده صاف تا قسمتی ابری، گاهی همراه با وزش 
باد و در ســاعات بعدازظهــر در ارتفاعات گاهی 
افزایش ابــر با احتمال بــارش پراکنده پیش بینی 
می شود. در این مدت گاهی وزش باد نسبتا شدید 
با احتمــال خیزش گرد و خاک به ویژه در ســاعات 
بعدازظهــر در بخش هایی از نیمه جنوبی و غربی 
اســتان مورد انتظار است. از امروز تا دوشنبه (۲۳ 
تا ۲۵ مردادماه) روند کاهش نسبی دما پیش بینی 
می شود. صبح روز شنبه (۲۳ مردادماه) همراه با 
آغاز تردد خودروها در نخســتین روز هفته شرایط 
مناســب جهت تجمع آلاینده ها را فراهم خواهد 
کرد و کیفیت هوا در مناطــق پرتردد در محدوده 
ناسالم برای گروه های حساس قرار خواهد گرفت.

 اعلام جزئیات محدودیت های 
کرونایی جدید

شــرق: علیرضا رئیســی، سخنگوی ســتاد ملی  �
مقابله بــا کرونا دربــاره تصمیمات اتخاذ شــده در 
جلســه کمیته های تخصصی ســتاد ملــی مقابله 
بــا کرونا، گفــت: امروز تصمیمات مهمــی گرفته و 
توصیه های بسیار مهمی هم انجام شد. اولا مروری 
بر روند بیماری در ســطح دنیا داشــتیم؛ به ویژه در 
زمینه کرونای دلتا که سراســر دنیــا را دارد می گیرد 
و آمریکا، انگلیس، روســیه و... هــم باوجود اینکه 
میزان قابل توجهی واکسیناســیون انجام داده اند اما 
بیماری در آنها در حال افزایش است که نشان دهنده 
مهاجم بــودن این ویروس اســت؛ بنابراین ما ضمن 
اینکه باید به دنبال انجام سریع واکسیناسیون باشیم 
و سرعت واکسیناسیون را بالا ببریم، حتما نیاز است 
که رعایــت پروتکل هــای ضدکرونایــی را جدی تر 
کنیم. او با اشــاره به لزوم تشــدید محدودیت های 
کرونایی برای کنترل بیماری در کشــور گفت: یکی از 
تصمیماتی که امروز در جلسه کمیته های تخصصی 
ســتاد ملی مقابله با کرونا گرفته و بر آن تأکید شد، 
ایــن بود که باید عزم همگانــی و جدی با همکاری 
همه مردم وجود داشــته باشد و ترددها را به شدت 
در سراسر کشور کاهش دهیم. در این راستا نیاز است 
که اقناع سازی و توجیه انجام شود. سخنگوی ستاد 
ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه ناگزیریم که تشدید 
محدودیت ها را با توجه به وضعیت بیماری در کشور 
داشته باشــیم، اظهار کرد: در عین حال در حال حاضر 
در ماه عزاداری محرم هســتیم و تأکید شد که حتما 
پروتکل ها به شدت رعایت شود، همچنین تصمیماتی 
در این زمینه اتخاذ شــد که برگزاری این مراســم در 
فضاهای سربسته و دسته روی ها ممنوع شود اما در 
فضای باز با رعایت شدید پروتکل ها می تواند انجام 
شــود. در چند روز اخیر برخــی از بزرگان و مداحان 
در پی فرمایشات مقام معظم رهبری اعلام آمادگی 
کردند که با رعایت شــدید پروتکل ها عزاداری ها را 
برگزار کنند. وی افزود: در این جلســه تأکید شــد که 
باید کاری کنیم که در داروخانه ها صف برای دریافت 
دارو و ... جمع شود و دستوراتی در این زمینه صادر 
شــد که فردا در ســتاد ملی جزئیات بیشتر آن اعلام 
می شود. فردا در ســتاد ملی درباره دستورالعمل ها 
و تشدید محدودیت ها - که به احتمال زیاد از هفته 
آینده ابلاغ می شــوند- تصمیم گیری می شــود؛ هم 
در حوزه تردد و کســب وکار و هم در زمینه آموزش 
و مســائل فرهنگی و ادارات دولتی مواردی مطرح 
می شــود و در این زمینه باید به صــورت جدی وارد 
عمل شــویم؛ زیــرا راه دیگری جز ایــن وجود ندارد 
که به ســمت کنترل شــدید رویم تــا اینکه ورودی 
بیمارســتان ها کاهــش یابد. بر اســاس اعلام مرکز 
روابــط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشــت، 
ا۲۱ تــا ۲۲ مردادمــاه ۱۴۰۰ و بر اســاس معیارهای 
قطعی تشخیصی ۳۹هزارو ۱۱۹ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناســایی شده است و متأسفانه 
۵۲۷ بیمار هم جان خود را از دســت دادند. تا کنون 
۱۴ میلیــون و ۴۴۵ هزار و ۶۴۲ نفر دوز اول واکســن 
کرونا و سه میلیون و ۶۱۰ هزار و ۷۷۵ نفر نیز دوز دوم 
را تزریق کرده اند و مجموع واکســن های تزریق شده 
در کشــور به ۱۸ میلیون و ۵۶ هزار و ۴۱۷ دوز رسید. 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشــور به چهارمیلیون 
و ۳۵۹ هزار و ۳۸۵ نفر و مجموع جان باختگان این 
بیماری بــه ۹۶ هزار و ۷۴۲ نفر رســید. هفت هزارو 
۱۵۴ هــزار نفــر از بیمــاران مبتلا به کوویــد۱۹ در 
بخش هــای مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت 
مراقبت قرار دارند. در حال حاضر ۳۳۶ شــهر کشور 
در وضعیت قرمز، ۸۴ شهر در وضعیت نارنجی، ۲۸ 

شهر در وضعیت زرد قرار دارند.

برگزاری آزمون مجازی مشمولان 
قانون تعیین تکلیف وزارت 

آموزش و پرورش
شرق:  عضو هیئت رئیسه دانشگاه فرهنگیان گفت:  �

آزمون مجازی مشــمولان قانون تعیین تکلیف وزارت 
آموزش و پرورش با شــرکت ۲۴ هزار و ۵۶۲ نفر برگزار 
شد. کچوئیان با اشاره به شــروع آزمون پایانی جامع 
مشمولان قانون تعیین تکلیف وزارت آموزش و پرورش 
از ســاعت ۱۰ صبح امروز گفت: آزمون با رعایت همه 
اســتانداردها و بــا کمترین مشــکل تا ســاعت ۱۱:۱۰ 
برگزار شــد. معاون نظارت، ارزیابی و تضمین کیفیت 
دانشــگاه فرهنگیان، تعداد شرکت کنندگان در آزمون 
را ۲۴ هــزار و ۵۶۲ نفر اعلام و اظهار کرد: مشــمولان 
در ۲۳ رشــته مجزا با در اختیار داشــتن مدت زمان ۸۰ 
دقیقه پاسخ گوی ۴۰ ســؤال چندگزینه ای بودند. دبیر 
برگزارکننده آزمون های دانشگاه فرهنگیان، حد نصاب 
نمــره قبولی شــرکت کنندگان در آزمــون را عدد ۶۵ 
درصد ذکر کرد و افزود: افرادی که نتوانند نمره لازم را 
برای گذر موفقیت آمیز از آزمون کسب کنند، می توانند 
بــا گروه دوم مشــمولان قانــون تعیین تکلیف وزارت 
آموزش و پــرورش در آزمون ۱۲ شــهریور ماه به عنوان 
آزمون جبرانی شــرکت کنند. وی همچنین خطاب به 
آن تعداد افراد مشمول که بنا به دلایل مختلف موفق 
به شــرکت در آزمون صبح امروز نشــدند، گفت: این 
افراد هم می توانند با گروه دوم در آزمون شــهریور ماه 
شــرکت کنند. دبیر شورای تخصصی نظارت دانشگاه 
فرهنگیــان همچنین در خصوص اعتــراض احتمالی 
برخی از مشمولان نسبت به نتایج آزمون خاطرنشان 
کرد: بعد از اعلام قطعی نتایج زمانی مشــخص برای 
ثبت اعتراض این افراد در ســامانه مربوطه اختصاص 

خواهد یافت.

بگم بگم هاســت.  دوران  دوران،  همتــی:   شــهرزاد 
مسئولان ستاد کرونا دست یکدیگر را رو می کنند. حالا 
که دولت یازدهم در حال بستن چمدان است، رئیس 
ســتاد کرونا دست دولت را رو می کند و جواد ظریف، 
وزیر امور خارجه، زالی را تهدید به اسرار مگو می کند. 
فردای آن روز، زالی شــاید از ترس افشای اسرار مگو 
حرفش را پس می گیرد و می گوید حرف هایش تقطیع 
شده و در این میان،  این مردم هستند که هر روز عزیزی 
را از دســت می دهند و تعداد مرده ها ســر به آسمان 
می گذارد. چــرا؟ چون اینجا جــان آدمیزاد بی ارزش 
است. دعواهای سیاســی این طرفی ها و آن طرفی ها 
به چه قیمتی؟ دیــروز به قیمت جان ۵۲۷ ایرانی که 
به دلیل زجر تنفســی جان باختند و از ابتدای پاندمی 
۹۶ هزار و ۷۴۲ نفر از دســت رفته انــد. هیچ کس هم 
حاضر نیست حتی بخشی از تقصیر را به گردن بگیرد. 
توییتر ســنگر مسئولانی اســت که جسارت گفت وگو 
با رســانه ها را ندارنــد و وزیر بهداشــت در روزهای 
گذشته در شــرایطی ادعا کرد که جهانیان از مدیریت 
کرونا در ایران شوکه شــده اند که ایران در هفته های 
گذشته به صورت پی در پی بالاترین آمار ابتلا به کرونا 
را به خــود اختصاص داده؛ امــا همچنان نمکی که 
دیروز در جلســه ســتاد کرونا هم غیبت کرده بود، از 
فتح الفتوحاتــش می گوید و حتی حاضر نیســت   یک 
بار به اشتباهات پرشــمارش اعتراف کند. او در حالی 
در نامــه به رهبری خواســتار تعطیلــی دو هفته ای 
کشــور شــد که حتی در روز رأی گیری در ستاد کرونا 
برای تعطیلی کشــور رأی موافق نداد و این پیشنهاد 
بدون هیچ موافقی رد شــد. حالا به نظر می رســد با 
روی کار آمدن ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس جمهوری 
جدید ایران، اندکی از غائله های سیاســی ختم شود و 
مردم به عنوان گوشت قربانی دعواهای رؤسا کمتر زیر 
دســت و پای کرونا جان بدهنــد. هیچ فرقی نمی کند 
رئیســی باشــد یا روحانی، مردم آرامش و ســلامت 
می خواهند. حالا گوی و میدان دست اصولگراهاست 

و باید گفت:  گر تو بهتر می زنی، بستان بزن!
بگم بگم های کرونایی

در روزهای اخیر، مســئولان شــروع بــه رو کردن 
دست یکدیگر کردند. اول نوبت علیرضا زالی، فرمانده 
مقابلــه با کرونا بود که از بدعهــدی دولتی ها بگوید. 
هرچند او تنها ۲۴ ســاعت پــای گفته هایش ماند؛ اما 
نکته های مهمی در این ادعاهــا نمایان بود. به گفته 
زالی؛ وزارت بهداشت و ستاد مقابله با کرونا، آمار های 
مرگ و میر را از سازمان جهانی بهداشت پنهان کردند، 
به دلیل قیمت واکسن جلوی واردات را گرفتند، وقتی 
کارشناســان سازمان جهانی بهداشت به ایران آمدند، 
ما به جای مشــورت با آنها مدام از آنها می خواستیم 
در رســانه ها از نظام ســلامت ایران تعریف کنند. ما 
آمار هــای مرگ و میر را از ســازمان جهانی بهداشــت 

پنهان کردیم.
زالی می گوید کمک های جهانی و پزشــکان بدون 
مرز را از فــرودگاه برگرداندیــم؛ در حالی که اطلاعات 
چندانــی درباره ویروس نداشــتیم و از مشــاوره های 
بین المللــی اســتفاده نکردیم. چرا چین که دوســت 
صمیمی ماســت، به ما واکســن کافی نمی دهد؟ ما 
۷۲۰ میلیــون یورو خرج رمدســیویر کردیم و این پول 
را باید خرج واکســن می کردیم. ما فقط برای پنج روز 
ذخیره واکسن داریم و نمی توانیم سرعت را زیاد کنیم، 
اگر واکســن زیاد بود، ما مراکــز را دو برابر می کردیم. 
ســفیران ما در کشــور های خارجی به دنبــال تأمین 
واکســن نبودند، با ســفیر ژاپن صحبــت کردم، گفت 
اصلا ســفیر ایران دنبال واکسن نیامده است. این چه 

دیپلماسی ای است؟
ســؤالی که اینجا باید از علیرضا زالی پرســید، این 
است که آقای زالی شــما کجای این معامله بودید؟ 
چرا تا پیــش از اینکه کار به اینجا بکشــد، صدای تان 
در نیامد؟  الان که دیگر فرصت پشــت میز نشســتن ها 
تمام شــده، نقــش قهرمــان بازی کردن نــه برازنده 
شماست و نه جواد ظریف که شما را در اینستاگرامش 
تهدید به افشــای گفتنی هایی می کند که دانســتنش 
حق مردمی اســت که هر روز مرده در خاک می کنند 
و عزیز از دســت می دهنــد؛ اما به خاطــر بازی های 
سیاســی شــما و ظریف و نمکی و روحانــی و همه 
آنهایی که باید پاســخ گوی مردم باشند، روی خود را 
کــم می کنند. کمی پس از انتشــار صحبت های زالی 
بود که جواد ظریف در اینستاگرامش شروع به تهدید 
کرد که دیگر وقــت گفتن رازهای مگوســت. ظریف 
نوشت:  متأســفانه حمله و توهین و افترا به دستگاه 
دیپلماسی از مســتحب مؤکد هم عبور کرده و تبدیل 
به واجب عینی و نه حتی واجب کفایی، شــده است؛ 
چون حتما هشــت سال حمله به ما وجوب کفایی را 
پوشــش داده بود. هشت ســال است به خاطر منافع 
ملی و رعایت حرمت مردم عزیزمان سکوت کرده ایم؛ 
ولی در موضوع تأمین واکســن و مبارزه با کرونا که با 
جان ملت دلاور ایــران ســروکار دارد، توهین و افترا 
به دستگاه دیپلماســی به جایی رسیده که سکوت را 

غیرممکن کرده است.
آقایانی که به دســتگاه دیپلماســی درباره واکسن 
توهین می کنند، فقط به یک سؤال پاسخ دهند: بیش 
از ۲۴ میلیون واکسن  وارداتی تا کنون و بیشتر نیازهای 
تولید داخلی را کدام دســتگاه با وجود تحریم و همه 

کارشکنی ها و... وارد کشور کرده است؟
نگذارید از سکوت پشیمان شویم و بپرسیم: اولین 
بار چه کسی در دولت بحث کرونا را مطرح کرد؟ چه 
پاسخی به او داده شد؟ کدام دستگاه پیشنهاد تمهید 
واردات واکســن از چین را در شــهریور گذشته مطرح 
کــرد؟ دقیقا همان کاری که بعــد از آن تاریخ امارات 

(بــرای ســینوفارم) و ترکیه (برای ســینوواک) انجام 
دادند؟ چه کسانی گفتند مردم ما موش آزمایشگاهی 

نیستند؟
کدام وزیر واکسن اسپوتنیک را در سفرش از روسیه 
گرفت؟ چه کســانی به او حمله کردند و او ســکوت 
کــرد و کار را ادامه داد؟ کدام دســتگاه به مهم ترین 
تأمین کننده خارجی واکســن کشــور هــر روز حمله 
می کند؟ چه وزیری مجبور اســت از حیثیت خودش 
هزینه کند و برای مصالح مردم عزیز ایران حرف های 

دوستان را رفع و رجوع کند؟
کدام دســتگاه تا امروز خرید و اهدای بیش از ۲۴ 
میلیون واکسن خارجی را تمهید کرده و واردات انبوه 
و مســتمر را در هفته های آینده مذاکره و نهایی کرده 
است؟ بیشــتر دســتگاه ها و مواد اولیه تولید واکسن 
داخلی را کدام وزارتخانه تأمین و وارد کرد؟ کدام وزیر 
تولید مشترک واکسن کوبایی با پاستور را در سفرش به 
کوبا در پاییز سال گذشــته کلید زد؟ چرا این قدر زمان 
تلف شد؟ کدام دســتگاه پروفورمای ورود ۲۰ میلیون 

واکسن از اروپا را رد کرد؟ باز هم بگویم؟
دعوا به اتاق ایران کشیده شد

بعــد از ادعاهای زالــی و دعواهــا و بگومگوها، 
صداهایــی هم از اتاق بازرگانی ایران بلند شــد. پس 
از صحبت هــای زالی بــود که رئیس اتــاق بازرگانی 
تهران در توییتر اظهار کرد که در فروردین ماه امســال 
از ورود شش میلیون دز واکســن به کشور جلوگیری 
کرده است. مســعود خوانساری در رشته توییت خود 
نوشــت: در فروردین امســال همه مقدمات واردات 
این مقدار واکســن با موافقت رئیس جمهور و ســتاد 
کرونــای تهران فراهم شــده بود، اما «بــه دلایلی که 
تاکنون مشــخص نشــده»، وزارت بهداشــت مانع از 
انجام این کار شــده اســت. پیش تر هم کریم همتی، 
رئیــس جمعیت هلال احمر انگشــت اتهــام خود را 
به ســمت وزارت بهداشــت گرفته بود و گفت: «این 
سازمان از میانه ســال ۹۹ برای واردات واکسن اعلام 
آمادگی کرده بود، اما وزارت بهداشت روز ۱۴ فروردین 
۱۴۰۰ با درخواست این سازمان موافقت کرده و اولین 
محموله واکسن چند روز بعد وارد کشور شده است». 
حالا کیانوش جهانپور، سخنگو و مدیر روابط عمومی 
پرحاشیه و باادب وزارت بهداشت در پاسخ به ادعای 
خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی تهران ، نوشته است: 
«خروجی ۳۸ مجوز واردات واکسن بخش  خصوصی، 
۳۱۴ هزار دوز واکســن آســترازنکا از روســیه، آن هم 
توسط یک شــرکت دارویی باســابقه بوده است. این  
همــه ادعا و بازی  بــا افکار عمومی به اســم بخش  
خصوصی اما فیل موش زایید. بازار واکســن، بنداز و 
در رو نیســت. با جای دیگر اشــتباه گرفتید. شرم کنید 
از این مــردم». محمود عرب نجفــی،  واردکننده دارو 
و هیئت رئیســه «کمیســیون اقتصاد ســلامت» اتاق 
بازرگانی، بــا واکنش بــه صحبت هــای جهانپور به 
«شــرق» درباره واردات واکســن توضیحاتی را ارائه 
کرد. عرب نجفی با بیان اینکه نمی شود آقای جهانپور 
هربار گروهی را آمــاج حملات خود قرار دهد، گفت: 
«آقای جهانپور نسبت به ریاست اتاق تهران کم لطفی 
زیادی کردند. اتاق ایران جزء اتاق های برتر است و در 
طول این مدت خدمات زیادی برای رشــد کشور کرده 
است و این نمی شود که آقای جهانپور بدون شناخت 
درباره ایشــان حرف هایــی را بزند که توهین باشــد، 
درست نیســت».  او در ادامه در پاسخ به این پرسش 
که چه راه هایی برای واردات واکسن وجود داشت که 
ما از آن غافل شــدیم، گفــت: «یکی از راه ها عضویت 
در ســبد کواکس و ریختن پول به حساب کواکس بود 
و همین طور ورود به بحث مطالعات فاز ســه بالینی 
واکســن ها که به عنوان مثال کشورهایی مثل امارات 
با چین انجام دادند و وارد مطالعه بالینی شــدند. به 
ما هم پیشنهاد کردند، منتهای مراتب جوی در کشور 
حاکم شد که ما موش آزمایشــگاهی نیستیم و...، اما 
اگر آن مشــارکت می شد، قطعا ما می توانستیم مقدار 
زیادی واکسن را شاید با قیمت های خیلی ضعیف تر و 
حتی برخی را رایگان بگیریم. به نظرم آن زمان وقتی 
بود که مســئولان درمانی کشــور و حالا حوزه وزارت 
کشــور باید برای مردم روشنگری می کردند؛ این دقیقا 
همان شیوه همکاری برای ساخت واکسن با کوباست 
و همــان کاری کــه الان ما داریم مطالعــات مثلا فاز 
۲ و ۳ واکســن کوبایــی را در کشــور انجام می دهیم. 
می توانست مشابه این با کشــورهای دیگر هم انجام 

شود ما از آن غفلت کردیم.
یکی دیگر از محدودیت ها در واردات مدرنا و فایزر 

ایجاد شــد. اما بحثی که رهبری مطرح کردند،  درباره 
خرید واکســن از آمریکا و انگلیس بــود؛ درحالی که 
مدرنا و فایزر در پلَنت های دیگر هم تولید می شــوند، 
کمااینکه الان بایونتــک در آلمان محصولات فایزر را 
(واکسن فایزر را) تولید می کند. ما می توانستیم همان 

زمان از آلمان واکسن بگیریم.
مطلب بعدی این اســت که برخی از شرکت هایی 
که در حــوزه دارو فعال هســتند، نمایندگی برخی از 
این شــرکت های تولیدکننده واکسن را مثل آسترازنکا 
داشتند. شــرکت کوبل به هر حال شــرکتی است که 
سال هاســت در حوزه دارو فعالیت دارد و نمایندگی 
آسترازنکا را داشت و اصولا شرکت هایی که نمایندگی 
دارند معمولا در این گونه موارد برایشان سهمیه قائل 
می شــوند. تا آنجایــی که من اطلاع دارم آســترازنکا 
حــدود ۴۰ میلیون دوز ســهمیه برای ایــران در نظر 
گرفت که از پلَنت روسیه اش این مقدار را به ایران به 
صورت تکه تکه بدهد. اینجا هم دست دســت کردیم 
و معطل شــدیم برای اینکه واکســن های داخلی مان 
بتواند به نتیجه برســد و قول هایی هم که داده شــد 
در حد ۴۰-۵۰ میلیون دوز واکســن داخلی تولید شود 

که محقق نشد».
 عرب نجفــی افــزود: «ما فرصت هــای این چنینی 
داشتیم، حتی مثلا باز من شرکت دیگری را می شناسم 
کــه نمایندگــی بهــارات هنــد را دارد و آن هم برای 
دادن واکسن آمادگی داشــت که البته یک مقدار هم 
واکسن رســاند، منتها مشکلی که هند با دلتا پیدا کرد 
باعث شــد که دادستانی شان جلوی خروج واکسن را 
از هند بگیرند. حالا اتاق بازرگانی هم شــش میلیون 
از شــرکت های مختلف واکسن خریداری کردند، اتاق 
بازرگانی که نمایندگی نداشــت، بالاخــره از جاهایی 
که می توانســت از کارخانجات تولیدکننده واکسن در 
حقیقت واکســن را وارد کند که اســتقبال نشد. حالا 
آقای جهانپور هــم یک نکاتی را می فرمایند. به نظرم 
می آید که خیلی در جریان امر نیســتند و اگر ایشــان 
هم مســتنداتی را که اتاق با وزارت بهداشت داشت، 

مطالعه کنند این گونه توییت نمی کنند».
 به گفته عرب نجفی، دولت ابراهیم رئیسی درصدد 
رساندن واکســن به مردم است. حالا شــاید با آمدن 
ابراهیم رئیســی بخشی از مســائل سیاسی حل شده 
باشد و با یکدست شــدن قوا مسئله سیاسی هم حل 
شود و واکسن به مردم برســد. عرب نجفی دراین باره 
می گوید: «تا آنجایی که من اطلاع دارم آقای رئیســی 
قبل از اینکه بر مســند جمهوریت بنشــینند، جلساتی 
داشــتند و در جریان بودند که ما بایــد حتما واردات 
واکســن را جــدی بگیریــم و بتوانیم بالاخــره بر این 
اوضاعی که برای کشــور پیش آمده غلبه بکنیم. قبل 
از اینکه اصلا آقای رئیســی مراسم تحلیفشان انجام 
بشــود و کار این چنینی را شروع کنند، من می دانم که 
همکاران ایشان درصدد این بودند که راهکار واردات 
واکســن را به دست بیاورند و تسهیل بکنند که هرچه 

سریع تر واکسن وارد کشور بشود».
 نجفی در پاســخ به این سؤال که چرا این اتفاقات 
در دوره آقــای روحانی نیفتاد؟ گفــت: «ما که بیرون 
نشســتیم خیلــی راضــی از وضعیت نبودیــم. هیچ 
جلسه ای با وزارت بهداشت برگزار نشد. ما که بالاخره 
ســال های ســال در حوزه دارو بودیم، هرگز ایشان را 
ندیدیــم، البته مــا از این ماجرا گله مند نیســتیم ولی 
به هر حال این وضعیتی که برای داروی کشــور ایجاد 
شــد، واقعا متأثر کننده است. سندیکای تولیدکنندگان 
دارو الان شــش  ماه است که بر سر بحران دارو فریاد 
می زند. مســئله فقط هم واکســن نیســت، سرم هم 
نداریم. مدت هاست که بحران دارو را از طریق سندیکا 
اعلام می کنیم. الان سر همین قصه سرم هم بالاخره 
ریاســت  محترم غــذا و دارو تقصیر را بــه نحوی به 
ســمت صنعت کشاندند؛ درحالی که این نیست. برای 
مثال ســر کارخانه سرم سازی شهید قاضی مشکلاتی 
پیش آمد اما بالاخره بقیه کارخانجات سرم سازی که 
کارشــان را دارند انجام می دهند، شــهید قاضی یک 
ظرفیت ۴٫۵ میلیونی بود، آن کارخانه شهید قاضی را 
ما ساختیم. از آن سال به بعد یعنی از سال حدود مثلا 
۷۰ به بعد، شرکت باید بازسازی هایش را انجام می داد 
و دنبــال فرصت بود که بتواند این کار را انجام بدهد. 
به همین دلیل اسفندماه سال گذشته مجوز توقفش را 
از وزارت بهداشت گرفت که بتواند بازسازی هایش را 
تا آخر مردادماه انجام بدهد که حالا ان شــاء االله ظرف 

چند روز آینده راه اندازی می شود».
 عضو اتــاق بازرگانــی در پایان خاطر نشــان کرد: 

«وزارت بهداشــت خــودش به خوبــی می دانــد که 
در حال حاضر ماهی ۴٫۵ میلیون سرم تولید نمی شود، 
در ایــن وضعیــت کرونایی کــه بابت هر رمدســیویر 
(remdisivir) باید ســرم مصرف شود، باید صادقانه 
صحبت کرد. باید برای این مســئله پیش بینی می شد، 
ولی اینکه چرا نکردند که حالا ما این طوری به بحران 
بخوریــم و بعد بدو بدو به ترکیــه و امثالهم التماس 
کنیم که بتوانیم سرم بخریم، درست نیست. ما نزدیک 
به ظرفیت ۵۰ میلیون ســرم در ســال را در کشــور با 
کارخانجات سرم ســازی کشــور داریم. بارها گفته ایم 
بابا! صنعت دارد به بحران می خورد، بالاخره در مواد 
اولیه مشــکل داریم، با ارز مشکل داریم، با انتقال ارز 
مشکل داریم، با هند مشــکل داریم برای نقل و  انتقال 
پولمان مشکل داریم، با نمی دانم چین مشکل داریم، 
یعنی اینها بحث هایی بوده که دائما pending بوده و 
روی میز بوده و مدام مــا تقصیر را به گردن این و آن 
انداختیم تا بالاخره کار به اینجا رســیده که الان ما با 
به شــدت با کمبود یکسری از داروها مواجه هستیم و 
مردم این طوری در این اوضاع و احوال کرونایی نسخه 
به دســت از این داروخانه به آن داروخانه ســرگردان 

هستند».
 حالا کجا قرار  داریم؟ 

وضعیــت در ایــران بحرانی اســت و پیک پنجم 
بیشتر از پیک های گذشته جان می گیرد. دکتر مسعود 
یوســفیان اپیدمیولوژیســت و عضــو هیئت علمــی 
دانشــگاه شهید بهشــتی، در گفت وگو با «شرق»، در 
پاسخ به این سؤال که دلیل طولانی شدن پیک پنجم 
در ایران چیســت گفــت: « جهان دربــاره بروز کردن 
و فروکش کــردن پیک های کرونــا اطلاعات چندانی 
نــدارد. خیلی از کشــورها بوده اند کــه خارج از حد 
انتظــار تعداد ابتلایشــان در ابتدا بســیار پایین بود و 
دلیلی علمــی هم درباره دلایل آن وجود نداشــت، 
مثل کشــور هند و اندونزی که آمارشــان بسیار پایین 
بود و یک مرتبه شــرایط به طرز وحشــتناکی در این 
کشــورها بحرانی شــد. به بیان دیگر هنوز چیزهای 
بســیار زیادی درباره این ویروس وجــود دارد که ما 
درباره شــان اطلاعاتی نداریم. امــا تا جایی که اطلاع 
داریم دو نکته به عنــوان مهم ترین علل مطرح بروز 
پیک  اخیر مطرح می شــوند،  اول اینکه واریانت دلتا 
یا هندی، مســئول پیک پنجم در کشــور ماســت  که 
واگیری خیلی بالاتری نســبت به واریانت های پیش 
از خــود دارد، نکتــه دوم اینکــه خســتگی مردم و 
مسئولان باعث شد که میزان رعایت موارد بهداشتی، 
پایین بیاید».  او با اشــاره به کمبود واکســن در ایران 
گفت: «البتــه عوامل دیگری هــم در بحران کنونی 
نقش دارند. در کشــورهایی که واکســن بــه اندازه 
کافی تزریق شــده بود، با اســتفاده از ایمنی حاصل 
از واکسیناسیون، توانســتند پاندمی را کنترل کنند اما 
پوشش واکسیناسیون در کشور ما پایین بود و ما فقط 
توانستیم سالمندان را در برابر این ویروس محافظت 
کنیــم. که البته این کار تأثیر قابل ملاحظه ای در مرگ 
سالمندان نشــان داد  اما درباره بقیه اعضای جامعه 
کار مثبتی پیش نبردیم. در دو ســال گذشــته هم به 
نظر می رســد که عمدتا سیاســت ما انفعالی بوده؛ 
یعنــی منتظر اوج پیــک بودیــم و در آن زمان فکر 
می کردیــم که چه باید بکنیم در حالی که پیشــگیری 
قبل از بروز هر پیک، بیشــترین تأثیرگذاری را دارد. در 
فاصله بین پیک ها شناســایی موارد پیک ها ســاده تر 
بود، شناســایی و ردیابی تماس ها ســاده تر بود  ولی 
اقدام نکردیم. مســئولان هم برای واکسن مشخصا 
امید زیــادی به واکســن داخلــی بســته بودند اما 
متعهدین به هر دلیلی نتوانســتند به تعهدات خود 
عمل کنند و ما از خرید واکســن خارجی غافل شده 
و دیرهنــگام اقدام کردیم».  این اســتاد اپیدمیولوژی 
تصریح کرد: «به نظر می رســد که مهم ترین ضعف 
در دوســال گذشته نه فقط در وزارت بهداشت  که در 
کل کشــور این بود که ما باوجــود اینکه متخصصان 
بارها تذکــر داده بودند کرونا به عنــوان اولویت اول 
مملکت در نظر گرفته نشد؛ بنابراین تمام امکانات و 
منابعی که باید در کنترل این بیماری باشد، متأسفانه 
لحاظ نشــد و فقط انتظارات از وزارت بهداشت بود. 
وزارت بهداشــت هم آن طور  که باید و شاید به نقش 
خود عمــل نکرد و هشــدارهای لازم را با صلابت و 
قاطعیت لازم نداد. ممکن است ادعا شود که هشدار 
دادیم و نشــنیدند اما به نظر من مهم ترین کاری که 
یک مســئول در این شــرایط می توانــد انجام دهد، 
اگر حرفش شــنیده نمی شود، باید اســتعفا بدهد و 
پافشــاری بر مسئولیتی که صدایش شنیده نمی شود 

یک اشتباه بزرگ است».
 صحبت های زالی، اگر چه از طرف او تکذیب شــد 
و ادعــا کرد صحبت هایش هدفمند تقطیع شــده  اما 
نگرانی های فراوانــی را برای مردم ایجاد کرد. ادعای 
او مبنــی بر اینکه تنهــا برای پنج روز ذخیره واکســن 
داریم، مــوج جدیــدی از نگرانی را در مــردم ایجاد 
کرده اســت. تلاش خبرنگار «شــرق» برای گفت وگو 
بــا هیچ کدام از مســئولان مرتبط اعم از مدیر شــبکه 
بهداشت وزارت بهداشــت  و همین طور معاون مرکز 
مدیریــت بیماری های وزارت بهداشــت   و همین طور 
قائم مقــام وزارت بهداشــت بــه جایی نرســید. اما 
جهانپــور، ســخنگوی ســازمان غذا و دارو شــامگاه 
چهارشــنبه گفت: به اندازه ۱۵ روز ذخیره واکسن در 

کشور وجود دارد.
 حالا باید دید این بار می شــود به حرف سخنگوی 
وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو اعتماد کرد یا به 
قول خــود آقای جهانپور، این بار هم مثل دفعات قبل 

فیل موش می زاید؟

مردم قربانی کرونای سیاسی در ایران

واکنش تند ظریف  علیه نمکی و  زالی


